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ŽUPNÍ KANCELÁŘ INFORMUJE 

 

Novinky župní kanceláře 
(Marcela Lízalová, tajemnice župy) 

 

Na základě aktualizované evidence členské základny jednot 

k 28.2.2021 vydávala župní kancelář  členské spolkové známky dva 

dny v týdnu v měsících březnu a dubnu. Jednoty o tomto byly dopředu 

informovány. Více jak 1/3 jednot (celkem 14) členské známky 

neodebrala. Po domluvě s župní kanceláří je možné známky nadále 

postupně odebírat. Jednotám s větším počtem členů byla prodloužena 

splatnost faktur o 1 měsíc, aby v době omezené činnosti měly více 

času na jejich distribuci.  

Bohužel některé jednoty dle informací řeší problémy s prodejem 

známek. Vzhledem k vládnímu nařízení, kdy musely být objekty 

sokoloven na delší dobu uzavřené z důvodu šíření epidemie 

koronaviru, někteří členové k úhradám členských příspěvků zaujali 

negativní stanovisko a známky nechtějí z tohoto důvodu uhradit. Je 

potřeba připomenout, že členské spolkové příspěvky je nutné zaplatit 

v plné výši, dle Stanov ČOS je to jedna z podmínek členství. Dalším 

problémem je případný pokles členské základny jednoty, který má 

negativní vliv mj. na objem finančních prostředků z dotací ČOS, 

Olomouckého kraje, NSA atd. V souvislosti s neplacením příspěvků je 

také potřeba upozornit na ten fakt, že každá sokolovna má určité 

provozní náklady a že zisk z prodeje těchto známek jednotám zajištuje 

pokrýt alespoň částečně nezbytné výdaje potřebné ke 

správnému chodu sokolovny.  

Župní kancelář připomíná opět jako každým rokem možnost 

zaslání účetních závěrek z jednot za rok 2020 elektronicky na župní e-

mail. Jak jistě již všichni víte, účetní závěrky jsou od roku 2015 ze 

zákona povinné zasílat na veřejný rejstřík. Týká se to všech subjektů, 

které jsou zveřejněny na rejstříku. Jednoty mohou letos mimořádně 

posílat své závěrky na župu v průběhu celého roku. Důvodem je 

skutečnost, že konání valných hromad nebylo možné uskutečnit 

v řádném termínu (zpravidla do března) z důvodu zákazu 

shromažďování a nebylo možné tedy účetní závěrky na valné hromadě 

schválit. Župa zajišťuje zaslání vkladů přes župní datovou schránku na 
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Městský soud v Praze. Opět připomínám, že je potřeba poslat ve 

formátu PDF každý soubor zvlášť: Rozvahu, Výkaz zisku a ztráty a 

Přílohu k účetní závěrce. 

Vyzýváme ty jednoty, které ještě doposud neposlaly své účetní 

závěrky ani za předešlé roky, aby tak učinily co nejdříve, aby se 

předešlo případným finančním sankcím ze strany úřadů. 

Činnost kontrolní komise župy byla po dlouhé a vynucené pauze 

z důvodu šíření epidemie znovu obnovena 10. května 2021. Proběhly 

dopředu naplánované kontroly u 3 sokolských jednot a u župy. Členky 

kontrolní komise se v průběhu celého zbývajícího letošního roku 

(mimo letních prázdnin) budou snažit „dohnat“ původně naplánované 

kontroly u jednot z loňského a z počátku letošního roku, aby nedošlo 

ke zbytečným průtahům a mohlo se tak plynule navázat na 

pravidelnou kontrolní činnost župy. 

Sokolská župa zatím neobdržela žádné informace z ČOS o 

rozdělení dotací a pravidlech jejich vyúčtování pro letošní rok. 

Důvodem je neschválený rozpočet ČOS, který by měl být projednán a 

schválen na zasedání V ČOS 26.6.2021. Jednoty obdržely z župy 

zatím pouze informace a smlouvy k podpisům na dotace 

z Olomouckého kraje pro letošní rok. O dalších podrobnostech 

k dotacím pro rok 2021 bude župní kancelář jednoty včas informovat. 

Tajemnice župy zatím stále pracuje z domu. V případě potřeby je 

samozřejmě možné domluvit schůzku v kanceláři, po vzájemné 

dohodě. 

 
Nejnověšjší úpravy systému elektronické evidence 

(František Kráčmar, jednatel župy) 

 

V uplynulé době probíhá průběžné zdokonalování a vylepšování systému 

elektronické evidence ECZ – Sokol a proběhlo několik aktualizací 

programu. Základní změnou je nová nástěnka, která obsahuje:  

základní údaje o jednotě 
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poslední přihlášení 

 
seznam úprav k datu poslední aktualizace 

a základní informace o nových funkcionalitách systému  
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Nově je v elektronické evidenci řešena problematika oddílových 

příspěvků: - je třeba v záložce „Správa tělocvičné jednoty“ / editace 

nadefinovat u jednotlivých sportovních oddílů a oddílů všestrannosti výši 

oddílových příspěvků. Je možno definovat více variant, jak co se týče 

splatnosti (měsíční, čtvrtletní……, jiné), tak i výši nominální hodnoty.  

Toto nastavení je potom potřeba v záložce „Správa členské základny“ 

přiřadit v případě více hodnot oddílových příspěvků příslušnou hodnotu. 

Po poslední aktualizaci je možno toto přiřazení provést hromadně (není 

třeba otevírat každou kartu zvlášť). Před jménem v seznamu je nově 

zaškrtávací pole, kterým lze označit členy oddílu. Vpravo nahoře se objeví 

ikona , která nabídne možnosti hromadně proveditelných akcí. 

Následně se toto nastavení projeví, mimo jiné, i v seznamech jednotlivých 

oddílů. 

Také je třeba především u činovníků, cvičitelů, trenérů doplnit 

telefonní a e-mailové kontakty a všechna ostatní data. V této evidenci 

nejsou žádná zbytečná data, jak by se mohlo na první pohled zdát. Je třeba 

dát si jednorázově tu práci a data doplnit a následně dbát na důsledné 

vyplnění všech kolonek. Evidence generuje různé exporty, výkazy a 

dodává informace potřebné pro župy i ČOS a pokud nejsou zadána, není 

celý systém stoprocentně funkční. Také koronakrize nám ukázala, jak je 

toto důležité v době kdy nebylo možné se setkávat, a jak by nám pomohlo 

mít telefonický nebo alespoň e-mailový kontakt na všechny naše členy. 
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Pokračují naše práce na almanachu podle plánu? 
(Marcela Lízalová, Luboš Toušek, členové redakční rady připravo-

vaného almanachu) 

 

Pustili jsme se do (možná že nevděčné) práce na sestavení a následně 

na vydání Almanachu Sokolské župy Olomoucké-Smrčkovy ke stému 

výročí jejího vzniku. Pravděpodobně čtenáře tohoto článku zaujme 

slovo „nevděčné“, uvedené hned v první větě. Vysvětlím to. 

 Na základě rozhodnutí valné hromady župy konané 5. září 2020 

v sokolovně ve Chválkovicích, odeslala župní kancelář někdy 

v průběhu měsíce února letošního roku první výzvu na všechny 

jednoty a příslušné činovníky župy s požadavkem o zaslání příspěvků 

do župního almanachu ke 100. výročí založení župy, který by 

navazoval na almanach vydaný k 80. výročí a doplnil zásadní změny 

v životě a činnosti sokolských jednot za posledních 20 let. 

Župa odeslala na všechny jednoty a župní činovníky 

naskenované podklady z předchozího almanachu, aby články mohly 

jak stylově, tak obsahově na tento text navázat. Tím, že tento úkol byl 

valnou hromadou župy navržen a odsouhlasen, se stal závazkem pro 

všechny z nás. Zpočátku se zdálo, že vše půjde bez komplikací. Pár 

článků jsme dostali takřka bezprostředně po vyhlášení a ihned 

započalo jejich „zpracovávání“. No nedivte se. Každý autor používá 

svůj vlastní způsob práce s textovým editorem, ale protože se všechny 

články mají stát součástí jednoho díla, je potřeba sjednotit jejich 

formální podobu: typ písma, velikost, řádkování, systém odstavců… 

Však také ty „první vlaštovky“ žádné problémy nepřinesly: br. Toušek 

udělal příslušné návrhy na úpravu článku, poslal ho zpět autorovi, a 

ten, zpravidla obratem, oznámil, že s jeho úpravami bezvýhradně 

souhlasí. 

 Postupem času se ale začaly problémy objevovat. Zbylo 

poměrně dosti jednot, které své články nezaslaly, a tak začalo 

postupné urgování. Toho se ujali na střídačku ses. Lízalová, br. Skácel 

a br. Nemrava. Upřímně řečeno – moc to, zatím, nepomáhá. Stále 

čekáme na několik jednot, které ani po urgencích své články 

neposlaly, a zatím čas běží. 

 Mezitím jsme se pustili i do fotografování sokoloven a praporů. 

Fotografuje pan Vojtěch Vičík (ten fotografoval sokolovny a prapory i 
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pro almanach, vydaný před dvaceti léty), ale zatím se toho moc 

nestihlo. A zde jsme u jádra věci. Co chceme, v souvislosti 

s Almanachem ke 100. výročí župy, stihnout? Termín jeho vydání sice 

stanoven nebyl, ale zdá se logické, že by to mělo být v letošním roce 

(tedy - ať je ta stovka dostatečně „zřetelná“). A z toho nás začíná tak 

trochu jímat hrůza. Stále ještě čekáme na 6 článků z jednot, urgence 

už moc nepomáhají, a co je nejhorší, až jednou budeme mít už 

všechny předpokládané články „v ruce“, nastane možná ještě složitější 

etapa – zkompletování celého almanachu, jeho konečná jazyková 

úprava a poté jeho tisk.  

 Budeme mít na to dost času? Letní prázdniny klepou na dveře a 

jak známo s příchodem prázdnin utichá částečně i sokolská činnost a 

s aktivitou v tomto směru se nedá příliš počítat. A co si počneme, 

jestliže některá jednota prostě nebude spolupracovat? Nuže, to jsou 

otázky, na něž bychom nejraději slyšeli odpověď od vás – jednot naší 

župy. Odpověď praktickou, totiž že se splní to, co bylo odsouhlasené 

na valné hromadě župy. Vydání almanachu by mělo být pro všechny 

zásadní prioritou, abychom k tomuto výročí zanechali po sobě 

důstojný materiál, za který se nebudeme muset stydět.  

(Nechce se nám totiž uvěřit, že by snad v naší župě existovala 

sokolská jednota, jejíž alespoň některý z členů by neměl ambici na 

pozitivním zveřejnění své jednoty v tak historicky významném 

dokumentu, jakým bude almanach, vydaný ke stému výročí vzniku 

župy.) 

  
Pobyt v přírodě 

 

Realizace jarní výzvy ČOS Sokolské prameny 2019 – 2023 

(Zuzana Heřmanová – T. J. Olomouc – Nové Sady)  

 

Na jaře se k nám do rukou dostala výzva ČOS k výletům namířeným 

k soutokům potoků, říček a řek, a to s ohledem na epidemiologickou 

situaci zejména v blízkém okolí bydliště. Vzhledem k tomu, že letošní 

jaro bylo obdařeno bohatými srážkami, i výlet k malým potůčkům 

sliboval nevšední podívanou. Na rovné Hané sice nepramení žádný 

velký potok, ale soutoků tu máme poměrně dost. První cyklovýlet 

jsme zvolily k soutoku Moravy a Bečvy (foto č. 1). Z nedávné 
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minulosti si všichni jistě pamatujeme tragické záplavy v těchto 

místech, kdy nedaleká vesnice Troubky se stala symbolem tehdejší 

pohromy.  

Další cyklovýlet jsme si naplánovaly přes centrum Olomouce 

směrem na Velkou Bystřici a Jívovou. Z mostu na Velkomoravské 

ulici v Olomouci je možné sledovat soutok Moravy a Mlýnského 

potoka (foto č. 2), také jsme zdokumentovaly soutok Mlýnského 

potoka a Mlýnského náhonu u obchodního centra Šantovka. 

V představách jsme si promítaly, jak by tady byl atraktivní sportovní 

kanál pro vodáky, o jehož vybudování se hodně psalo. U 

vysokoškolských kolejí jsme potom projely kolem soutoku řeky 

Moravy a Bystřice (foto č. 3). Většina z nás zná tuto říčku pod 

názvem Bystřička.  

V současnosti budované náplavky podél řeky Moravy umožnují 

bezpečnou jízdu na kolách, celé nábřeží se postupně krásně kultivuje a 

jistě bude v budoucnosti hojně využívané k různým akcím.  

Dále jsme pokračovaly po oblíbené cyklotrase do Velké 

Bystřice. Ani tentokrát se nám nevyhnul defekt duše, ale jako odměnu 

za úspěšnou opravu jsme si daly vyhlášenou zmrzlinu u zámku. 

V Hlubočkách jsme zdokumentovaly soutok Bystřice a potoku 

Hluboček (foto č. 4). Potom nás čekala výzva v podobě zdolání 

stoupání v Hrubé Vodě směrem na Jívovou. Ti, kteří se účastní 

silvestrovského pochodu na Jedovou, si jistě představí profil cesty. 

No, přiznáváme, že jsme i část trasy vedly kolo. Jakmile jsme uslyšely 

střelbu ze střelnice na kraji Jívové, věděly jsme, že jsme zdolaly 

nejvyšší bod našeho výletu. Na Jívové jsme neopomněly navštívit 

tajemnici a jednatele naší župy, kteří pilně pracovali na zahradě. 

Z Jívové jsme potom ještě zajely na Těšíkovskou kyselku. Odměnou 

za náročné stoupání nám byl pohodový sjezd do Bělkovic, a přes 

Hlušovice jsme dojely domů.  

Abych nezapomněla, ještě jsme nafotily soutok Bystřice a 

Mlýnského potoka v Hrubé Vodě (jméno jsem hledala v mapě) a 

soutok Trusovického a Dolanského potoka. Zkrátka, těch soutoků tu 

máme dost, a jistě jsme i některé minuly. Aspoň máme cíl pro další 

výlet. 

Foto: Jana Dohnálková a Jana Grohmannová, T. J. Olomouc - Nové 

Sady 
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Foto č. 1: soutok Moravy a Bečvy                Foto č. 2: soutok Moravy a Mlýnského 
potoka 
 

 
Foto č. 3: soutok Moravy a Bystřice            
Foto č. 4:  

     soutok Bystřice a potoka Hluboček 
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Z JEDNOT 

 

Turisticko-cyklistická akce v Moravičanech  
(Zuzana Heřmanová, foto Jana Dohnalová, Sokol Olomouc-Nové 

Sady) 

 

Dne 7. 5. 2021 se uskutečnil již 50. ročník dálkového pochodu – 

Memoriál R. Ambrože a F. Kruše v Moravičanech. Tuto akci pořádá 

Sokolská župa Severomoravská. 

Účastníci se mohli zaregistrovat předem na webových stránkách 

nebo přímo v den konání akce před sokolovnou. Podle svých možností 

si mohli zvolit jednu z variant pro pěší turistiku – 5 km pro rodiče 

s kočárky, dále pak trasy na 6, 9, 18 a 30 km. Pro cyklisty byly 

naplánovány 3 okruhy, a to 25, 35 a 55 km. Startovné bylo 

dobrovolné. Vzhledem k aktuální epidemiologické situaci bylo 

požadováno, aby akce proběhla v souladu s vládními opatřeními a 

účastníci dodržovali nařízená pravidla. 

Součástí akce bylo také vyhlášení sbírky „Kup si nit“, jejímž 

cílem je zajištění financí na zhotovení prvního poválečného praporu 

Sokola Moravičany k oslavám 100. výročí vybudování sokolovny. 

Pořadatelé celou akci pečlivě připravili, na webových stránkách bylo 

zveřejněno dost informací, a tak se memoriál, a to nejen kvůli 

krásnému počasí, velmi vydařil. 

Ze sokolské jednoty 

Olomouc - Nové Sady 

jsme se tři cyklistky vyda-

ly brzy ráno na kolech 

směr Moravičany. Projely 

jsme Křelovem, v Příka-

zích jsme si prohlédly 

pěkně zrekonstruovanou 

kapli s krásně kvetoucí 

alejí sakur, a dále přes 

Litovel a Mladeč jsme za 

krásného počasí dojely do 

Moravičan.  
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Zde již bylo pěkně živo, na zahradě za sokolovnou se 

občerstvovali účastníci akce, někteří se již vraceli z pochodu, jiní se 

připravovali vyrazit na trať. My jsme zvolily cyklotrasu, která nás 

zavedla k Úsovu přes lesní masív Doubrava. Po celém úseku, kterým 

jsme projížděly, byla trasa perfektně vyznačena. Vzhledem k již 

najetým kilometrům a s představou, kolik kilometrů máme ještě před 

sebou na cestě zpět, jsme se rozhodly z Úsova jet již přímo do 

Olomouce.  

Užily jsme si novou cyklostezku vedoucí až do Litovle a přes 

oblíbené Litovelské Pomoraví jsme spokojeně dojely domů. Ani nám 

nepřipadlo, že jsme najely něco málo přes 90 km. Jistě k tomu 

přispělo pěkné počasí, dobře 

zvolené cyklostezky a přestávky 

s občer-stvením. I přes dva defekty 

duší v kolech se nám „v duších 

v tělech“ rozhostil skvělý pocit.  

Stejně pozitivní dojem z akce 

měl i Honza Nemrava z naší 

sokolské jednoty, který se vydal 

s rodinou na pěší výšlap. 
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Česká obec sokolská se věnuje výchově harmonické 

osobnosti po stránce tělesné i duchovní a klade přitom 

důraz na stránku mravní. Cílem je zdraví a 

prostředkem je sokolská všestrannost se širokou 

nabídkou sportů. Sokolskou myšlenku nabízí ve 

prospěch naší demokratické společnosti i 

k mezinárodní spolupráci. 
 

 

 

Vydává:  Předsednictvo Sokolské župy Olomoucké – Smrčkovy  

 pro vnitřní potřebu 

 

Odpovědný redaktor: Luboš Toušek 

Uzávěrka tohoto čísla byla: 10. 6. 2021  

Uzávěrka příštího čísla je:   10. 9. 2021 

 

Do tohoto čísla přispěli:  J. Dohnálková, J. Hrohmannová,Z. Heřmanová,  

F. Kráčmar, M. Lízalová, L. Toušek 

 

Župní kancelář: Olomouc, Rooseveltova 34; 779 00 

tel.: 773 659 872; 

e-mail: zolomoucka@seznam.cz, http: www.sokol-zupaolomoucka.cz 

 

Tajemnice župy zatím pracuje stále z domu, po tel. dohodě lze sjednat 

schůzku kdykoliv v kanceláři župy. 
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